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פֶר" קְרְאוּ בַסֵּּ א וַיִּּ קְרָּ מִּּ ינוּ בַּ בִּ  )נחמיה ח', ח'( "וַיָּּ

 הסבר לתורה ולמפרשיהו גייה נכונהה

 מאזכרים

המאזכרים  המאזכר מחליף מילה או רומז למילה שכבר הוזכרה בפסוק או בפרק.

 .יכולים להיות חלקי דיבר שונים

 להלן דוגמאות מהפרשה:                     

יב  -ינוי מושא כ ִ֣ ַּ֥ח , אתֹ֔וֹ יַקְר  ַ ת  ָ֖ה  וְנ  הֵֹן֙ , אתֹ  ךְ הַכ  רַַ֤ םוְע  יבַ֤ , אתֹ ֔ קְר   .מושא חבור = וֹ וְה 

ה  - כינוי גוף  .ה֗ו אעלֹ ִ֣

֔ -אֶת - כינוי שייכות רְב ַּ֥ , וֹ ראֹש  י וֹ וְק  ָ֖ ע   .וו כְר 

ק   – מילת יחס בנטייה צַַ֤ יה ֙ וְי  לֶֶ֨ ר , ע  ַּ֥ יולְכַפ ֵ ָֽ ל  א, ע  יר-לָֹֽ ִ֧ ו  ו  תַקְט  נ  ֶּ֛ ֶ מ   ,מ 

מַרְת  ִ֣  ָֽ םוְא   .אֲלֵהֶ֔

ץ  - תואר הפועל מֶַ֨ םוְק  ש   ָּׁ֜  .מ 

 

 

 שורשים ומשפחות מילים 

 השורש מצ"ה / מצ"י

 במשמעות סחיטה ומציצה. יתכן שמכאן נגזרה המילה "תמצית".

מ֔וֹ  ה ד  ִ֣ מְצ  ה ;והוא מבנין נפעל :"אבן עזראב" )א, טו( וְנ  צֵָ֖ מ    .ט( )ה, י 

 

 29עלון        טשנת ה'תשע"       ראויק   
 מפקחת הוראת עברית –רצה יהודה ת

 
 

 מפקח כולל –הרב יעקב אלבירט 
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 שג"ה / שג"י -השורש שג"ג 

 ם מופיעים בפרשתנו ומשמעותם דומה.שני השורשי

 פעלים בבנין קל:

ג ֶּ֛ ג   .)גזרת הכפולים(שורש שג"ג  - ש  

 הפסק ולכן עה"פ מנוקדת בקמץ ולא בפתח-צורת

ו   ג ֔ ְ ש  ג ֶה, י  ְ ש   .)גזרת נל"י( מהשורש שג"י – )משלי ה, כ( ת 

ה֙  ג  ג  ְ ש   ה.שם במשקל קְטָלָ  - ב 

 

 השורש אש"מ

ָ֖ם: ליםפע ֵ ש  ָ֖ם, וְא  ַ ָ֖ם, יֶאְש  ַ ש  ם א  ַֹּ֥ ש  ָֽמו  , א  ֵ ש   בבניין קל. - וְא 

ָ֖ם: שמות ש   וֹ  - לְא  מַּ֥ וֹ , אֲש   תָֽ מ  ְ  , אַש 

ה  ...  ָֽ ַּ֥ה ב  מ  ְ ָ֖ה לְאַש  ָֽר־יַעֲש ֶ ֶ ל אֲש  ַֹּ֥ כ  ת מ  ח ל֑וֹ עַל־אַחֶַּ֛ סְלִַ֣   )ה, כו( וְנ 

  ."שם מבנין הקל תחת שם הפועל –לאשמה בה "עזרא: -כתב אבן

 ָ֖ ש   הא  ָ֖ם לַָֽ ַ ש  ם א  ַֹּ֥ ש    יט( )ה, 'ם ה֑ו א א 

ם"רש"י: בו ֹׁם אָש ַׁ ם הוּא אָש  בָר, - אָש ָ ם דָּ הוּא שֵׁׁ לּוֹ קָמוּץ, שֶׁׁ  הָרִאשׁוֹן כֻּּ

עַל הוּא לְשׁוֹן פָּ ח שֶׁׁ תָּ צְיוֹ פַּ צְיוֹ קָמָץ וְחֶׁ  ... וְהָאַחֲרוֹן חֶׁ

 הסבר דברי רש"י:

ָ֖םהראשון =  ש   בקמץ קמץ, כמו דָבָר.  שם עצם במשקל קָטָל מנוקד - א 

ָ֖ם אחרון =ה ַ ש   פועל בבניין קל מנוקד בקמץ פתח.  - א 
 

 

 פעיל וסביל

היַ  וֹ -עֲש ֶ ֑ ה, ל  ש  ָׂ֕  .פעיל(= בבנין קל ) - וְע 

ִ֧ר יֵ  ֶ ֶּ֛האֲש  ש ֶ ָֽהת ֵ , ע  ש ֶ התֵ , ע  י֑נ  ש ֶ  .סביל(=) בבנין נפעל – ע 
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קמץ )חד"ק( כמו המוספיות במילים אלה צריכות להיות מנוקדות בחיריק, דגש ו

ףי  במילה  רֵָֽ , אך היות שהאות הגרונית ע' לא מקבלת דגש, מתארכת התנועה ש   

 מחיריק לצירה כתשלום לדגש.

ל-וְאֶת ה  -כ   ִ֣ ירחֶלְב   ֗ ס  ר  י  ֶֶ֨ אֲש  ָֽ ַ סַַּ֥רכ  שני פעלים מהשורש סו"ר בבנין  - )ד, לה( ... יו 

 הפעיל ובבנין הופעל.

 

 שמות ופעלים מאותו השורש

 ֶ֨ היב אֶת־הַג ְ וְהֵש   ִ֣ר  זֵל ָּׁ֜ ֶ לאֲש  ז ֗  )ה, כג( ג  

ה זֵל ָּׁ֜  (. לָהא  )כמו שְ  לָהט  שם פעולה בבניין קל במשקל קְ  - הַג ְ

ז ֗ל  פועל בבנין קל בעבר. )עיינו בהסבר "צורת הפסק" להלן( - ג  

 

עֹ֙  וֹ אֶת־ה  ק֙ אַ֤ ֶ ִ֣ר  ש  ֶ קאֲש  ש  ֔  )ה, כג( ע 

ק֙  ֶ ש  עֶ֨ ש  ק   )במלעיל(, כמו:  לט  ק  שם ממשקל  - ה  ן, ד  ש   ם, ח ֹֽ ש    .ב  ֹּ֖

 הטעם בהברה הראשונה מסמן הטעמה מלעילית.

ק ש  ֔  .הפסק" להלן(-)עיינו בהסבר "צורתפועל בבנין קל בעבר.  - ע 

 

ד֔וֹןהַ -א֚וֹ אֶת ק   ַּ֥ר  פ   ֶ דאֲש  פְקַָ֖ וֹ  ה  ֑ ת   )ה, כג( א 

ד֔וֹן ק   ן ) - הַפ   לו  ָ ןשם ממשקל קִט  פו  ד ָ ִ  (.ש 

ד פְקַָ֖   הופעל בעבר.פועל בבנין  - ה 

 

י ָֽ ם כ   ֗ ד  יב-א  ַּ֥ ם  יַקְר  ֶֶּ֛ כ  ָ֖ןמ  רְב    פועל ושם. –)א, ב(  ק 

ַַ֤חוְ  ת  יואתֹוֹ֙ ל   נ  ח ֔  פועל ושם. –)א, יב(  נְת 

ץוְ  מִַ֣ וֹא  ק  ה מְלֶ֨ נ   ִֶ֠ מ  ן | מ ִ֠ הִֵֹ֣ וֹ הַכ   פועל ושם. – )ה, יב( קֻמְצָּׁ֜

הו   ַּ֥ עֲל  ָֽ  .פועל ושם – )ה, כא( מַָ֖עַל מ 

עוְ  ִ֣ ַ ב  ְ ש  בַע  , נ  ש    הב   פעלים,  - ת  ָ֖ בֻע  ְ  שם - ש 
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 ִ֣ ֶ מ  ח  ת    לַחב ַ  .)עיינו בהסבר "צורת הפסק" להלן(שם ופועל.  – יג( )ב, מְל 

וֹת תַ֤ ֙  פ   ה  יםאתֹ  ֔ ת    .פועל ושם – ו( )ב, פ  

 

 צורת הפסק

 בבלי מסכת נדרים דף ל"ז עמוד ב' שנינו:-בתלמוד

ויקראו ')נחמיה ח, יח(  דאמר רב איקא בר אבין אמר רב חננאל אמר רב מאי דכתיב"

' ויקראו בספר תורת האלהים' '?בספר תורת האלהים מפורש ושום שכל ויבינו במקרא

זה פיסוק  'ויבינו במקרא' .אלו הפסוקים 'ושום שכל' .זה תרגום 'מפורש' .זה מקרא -

  .ואמרי לה אלו המסורות ,טעמים

 -וכתיבן ולא קריין  ,כתיבןוקריין ולא  ,ועיטור סופרים ,מקרא סופרים :אמר רבי יצחק

מַיִם מִצְרַיִם - מקרא סופרים .הלכה למשה מסיני ָ   ."אָרֶץ ש 

מקרא סופרים . כך קבל משה בסיני ומסר לישראל -הלכה למשה מסיני ומסביר הר"ן: 

 .שכשיש בו אתנחתא נקרא ארץ בקמץ -ארץ ארץ 

 –סיק כלומר, אנו למדים מהגמרא שיש "הלכה למשה מסיני" כשיש טעם מפ

ץאתנחתא, וכל שכן סוף פסוק, הניקוד משתנה ולכן במקום ' ר  אנו קוראים  'א 
ץ'  '.אָר 

 

 עתה נעיין בפסוק מפרשתנו:

ה   י  א וְה  ִ֣ י־יֶחֱט  ָֽ ם כ   ֵ ש  יב וְא  ֶ֨ ה וְהֵש   זֵל ָּׁ֜ ִ֣ר אֶת־הַג ְ ֶ ל אֲש  ז ֗ וֹ  ג   ק֙  אַ֤ ֶ ש  עֹ֙ ִ֣ר אֶת־ה  ֶ ק אֲש  ש  ֔  א֚וֹ  ע 

ד֔וֹן ק   ַּ֥ר אֶת־הַפ   ֶ פְ  אֲש  דה  וֹ  קַָ֖ ֑ ת  וֹ  א  ה אַּ֥ ָ֖ אֲבֵד  ַּ֥ר אֶת־ה  ֶ א  אֲש  ָֽ צ   )ה, כג(מ 

ש  ֔ -ו לז ֗ ג   בשתי המילים  בפסוק זה, , למרות ה"פ מנוקדת בקמץ ולא בפתחע קע 

גם הם אמנם , שבזקף קטןוברביע פסוק, אלא -שאינן מוטעמות באתנחתא או בסוף

 ים. מפסיק מיםטע

 ניקוד כדרך "צורת הפסק"?משתנה ה ,זקף קטןורביע , האם גם בטעמים אלה

 :"הכתב והקבלה"מלמדנו בעל 

יב  ֶׁ֣ר ג ָ וגו' וְהֵש ִִׁ֨ ֶ ֶׁ֣ר עָ  וגו'ל זָ  אֲש  ֶ ָ  אֲש  עי"ן הפעל קמוצה ואין כאן לא סוף פסוק ולא  - קש 

  .אתנח
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הפשט, כי הנקודות משתנות בהפסק מאמר, ל דרך ואמר רשד"ל לתת טעם ברור ע

אבל יש מאמרים העשויים חוליות פסוק,  והפסק מאמר הוא על הרוב באתנח וסוף

בכל חלק  (פסוק-סוף תאאתנח)=  שיבוא אס"ף פשראי חוליות ופסקי פסקי שא

ומ"מ יש בהם הפסק מאמר כאלו היה בהם אס"ף, ע"כ דינם כאס"ף בענין , מחלקיהם

, גם כי יש בהם זקף ושאר טעמים מפסיקין זולת אס"ף, לכן כאן השתנות הנקודות

הם  ,רים נבדלים זה מזה ואין אחד מהם תלוי בחברו או מחובר אליושישנם שני דב

 ".קמוצים

 ויעויין בדבריו שמדגים זאת ממקומות נוספים בתורה.

אהמילה  :הערה צ ָֽ הפסק בפסוק זה, אך עה"פ מנוקדת בקמץ -אמנם היא צורת מ 

א -תמיד, כדין כל השורשים מגזרת נל"א  רָָ֣ א, ב ָ  .קָרָָ֣

 

 אותיות השימוש בכ"ל

הניקוד וההגייה של אותיות השימוש בכ"ל לפני מילה לא מיודעת נקבעים על פי 

 :האות הראשונה במילה

בדרך כלל אות השימוש מנוקדת בשווא ואחריה לא יבוא דגש באותיות בג"ד  ❖

ר כפ"ת:  ת ה֑  , לְפִַ֣ צ  נָֹֽ לֶב, ב ְ חֵָ֖  .כ ְ

יו֘לפני שווא תנוקד בחיריק:  ❖ פ  כְנ  וֹם, ב  מְקָׂ֕ י ,ב   פְנִֵ֣  .ל 

ימֵיי' תהיה נחה: -לפני י' שוואית תנוקד בחיריק וה ❖  .כ  

רלפני חטף תנוקד בתנועת החטף:  ❖ ֶֶ֨ אֲש  ָֽ ַ  .כ 

חֲנֶָּׁ֜הכשהמילה מיודעת אות השימוש תקבל את ניקוד ה"א הידיעה:  ❖ ָֽ ַ מ  , לַָֽ

ם י  ֑ מ   ֙  . ב ַ אֵש   קמץ לפני אות גרונית כתשלום לדגש.   – ב  

 

 מ' השימוש

לת היחס מִן. היא מנוקדת בחיריק והאות שאחריה מ' השימוש היא קיצור של מי

םשהידמתה:  נו"ןלאות  כתשלוםדגושה בדגש חזק  ֶֶּ֛ כ  ם, מ  ַ֤ ד ַ  .מ 

הֶללפני אות גרונית תנוקד מ' השימוש בצירה כתשלום דגש:  ם, מֵאַֹּ֥ וֹ , מֵעִַ֣ אתָ֖ חַט    . מֵָֽ

חו ץיוצאות מן הכלל שלוש מילים:  חו ט ,מ  הְיוֹת. ,מ   מ 
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 דיוק בהגייה

דֶש   ָֽ קַֹּ֥ ָ֖יםק  ש   המתג ליד הקמץ מסמן אותו כקמץ גדול ולא קמץ קטן,  - ד 

בניגוד למקרים שבהם יש ה"א היידוע או אות שימוש בראש המילה, שאז האות ק' 

ָֽים מנוקדת בחטף קמץ ונהגית כחולם: ש   ד  דֶש  הַק ֳּ ים֙ , קַֹּ֥ ש   ד  ק ֳּ ים֙ , ב ַ ש   ד    .וְלַק ֳּ

 

לְ מ   ֙ ו מ  ס   ה  מְ ת   ַ ה  ש    )ב, ב( נ ֔

רְ מ   ֙ ו מ  ג   ה  מְ ש   ַ ה  ש    )ב, טז( נ ֔

 

תצורות היסוד הן:  ל  ן, ס ֹ֥ מ  ש  , ש  ֶׁ֔ ר  ָ֣ . עקב צירוף כינוי השייכות ההטעמה התרחקה ג  

מההברה הראשונה לסוף המילה. ההברה הראשונה השתנתה מהברה פתוחה מוטעמת 
תנועות להברה סגורה בלתי מוטעמת ולכן היא מנוקדת בפתח או בקמץ קטן שהן 

 קטנות.

ה   ס ָ מִ לבטא את המילה לטעות ו אנשים נוהגים טעות נפוצה: ָ בקמץ גדול מתוך  לְת 

ה  ש    ו מִ היקש למילה   ס' בקמץ קטן. –לא כך הוא, אלא יש להגות את ה  .מְנֶָׁ֔

 

 מילה בפרשה
 

 ?כבשאו  כשב

ן־הַ  וֹ מ  נִ֧ רְב   אן ק  ֶֹ֨ ן־הַצ  ם־מ  ֶּ֛ א  ב  ש   ים לְעֹ כ ְ ָ֖ ז   ע  ן־ה  וֹ מ  הים אַּ֥ ֑  )א, י( ... ל 

ם־ בא  ַּ֥ש ֶ ֶ נ֑וֹ  כ  רְב   יב אֶת־ק  ָ֖ ו א־מַקְר   )ג, ז( ...הָֽ

ם־ בֶש  וְא  ֶּ֛ ֶ את כ  ֑ וֹ לְחַט   נָ֖ רְב   ַּ֥יא ק  ב   )ד, לב(...  י 

וֹ  מִ֣ יא אֶת־אֲש   ִ֣ אן ... וְהֵב  ַֹּ֥ ן־הַצ  ה מ  הנְקֵב ֶ֨ ֶּ֛ ב   ש ְ ה)ה, ו(   ... כ   ב  ֶּ֛ ש ְ בובזכר  ,= נקבה כ   ֹ֥ש    .כ  

 

 :)ג, י( בעל הטוריםכתב 

 ... כמו והכשבים הפריד יעקב וכבש הוא קטן כשב הוא גדול

 :)א, י( "העמק דבר"בכן ו
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 ,לרמב"ן כבש וכשב דבר אחד

אבל אחר דיוק המקרא וביחוד לקמן בחטאת דכתיב ואם כבש יביא וגו' כאשר הוסר 

 חלב הכשב וגו', הרי דייק בשלמים כשב, ובחטאת כבש. 

, ואי אפשר כשב הוא גדול, וכבש הוא קטןום שנאמר וראיתי בבעל הטורים כל מק

לומר כשב יותר מבן שנה, שבקרבן עולה ויורד כתיב כשבה, והיא דוקא בת שנתה, 

 כברמב"ם מעשה הקרבנות א' י"ד, 

  ... דכשב משמעו גדול בקומה, וסתמו יותר מבן שנהאלא נראה 

יבת קריאת הקטן )ה, ו( גם סובר כך אך מוסיף הסבר מעניין לס חכמה"-"משךה

"לכן כל הכבשים אשר הן בני שנה כמו בצבור ובחטאות בשם כבש. זה לשונו: 

עד שנה השניה  כבש, שהוא כבוש במעיו, שלא נתפתחו עוד כלי ההולדה שלונקראים 

והוא עוד נכבש בלא התפתחות כלי התולדה, אבל בעולה ושלמים שבאין מן הקטנים 

 וב 'כשב' 'כשבים'.ומן הגדולים שהן בני שתי שנים כת

באות רע"ט הולך  "אילת השחר"בהקדמתו לחומש 'ויקרא' שנקרא  המלבי"ם

 זה לשונו: בדרך שונה.

-"וכל אורייתא )= בכל התורה( כבש כבשים, בר מן ארביסר בלישנא )= חוץ מארבע

 עשר ( דקדם שי"ן לבי"ת. )כלומר 'כבש'(.

תמיד בא מין אחר סמוך לו, כמו ו "כשב וכשבים" נוטה יותר על שם המין-וביארתי ד

"בקר בכשבים ובעיזים". ובמקום שלא בא על כוונה זו, בא כן מצד חוזק גופו ואלייתו ... 

 ובא לרבות את האליה".

כש  - ששם 'כשב' יבוא בו מצד חוזק גופו"... מוסיף בזה:  )ג, ז(ובפירושו לפרשתנו 

"כבש" שבא אלייתו. לא כן שם  עב, כמו "שמנת עבית כשית" )דברים לב, טו( והוא מצד

 שמכבסין אותו כמו שכתבו דורשי הלשון". מצד צמרו

 

 גרש כרמל

 ֙ אֵש  י ב   ו  לַ֤ יב ק  ִ֞ ב  לא  רְמֶ֔ רֶש  כ ַ ִ֣  )ב, יד( ... ג ֶ

עוֹדָהּ לַחָה: - גרש כרמלרש"י:  רוּסָה בְּ   גְּ

שׂ לְשׁוֹן  - גרש רֶׁ בִירָה וּטְחִינָהגֶּׁ לשְׁ חַיִם שֶׁׁ רֵׁ חָצָץ )איכה  , גּוֹרְסָהּ בְּ ס בֶּׁ גְרֵׁ מוֹ וַיַּ רוֹסוֹת, כְּ גָּ

י )תהילים קי"ט(: רְסָה נַפְשִׁ ן גָּ  ג'(, וְכֵׁ

בוּאָה  - כרמל הַתְּ א, שֶׁׁ ר מָלֵׁ עוֹד הַכַּ הּ בְּ לָּ ין שֶׁׁ קַשִּׁ אָה בְּ ן נִקְרָאִים לַחָה וּמְלֵׁ , וְעַל כֵּׁ

צִקְלוֹנוֹ )מלכים ב ד ל בְּ רְמֶׁ ן כַּ ל, וְכֵׁ רְמֶׁ לִילוֹת כַּ  '(: הַמְּ
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 מרחשת

ת ֶ נְחַת מַרְחֶש   )ב, ז( מ 

ין  - מרחשתרש"י:  מְנָהּ צָבוּר וְאֵׁ ה, שַׁ קָּ הִיא עֲמֻּ שׁ, עָמֹק, וּמִתּוֹךְ שֶׁׁ קְדָּ מִּ הָיָה בַּ לִי הוּא שֶׁׁ כְּ

י מַ  בָר רַךְ עַל יְדֵׁ ל דָּ ין; כָּ י מִנְחָה הָעֲשׂוּיִין לְתוֹכָהּ רוֹחֲשִׁ ה הָאוּר שׂוֹרְפוֹ, לְפִיכָךְ מַעֲשֵׁׂ ה נִרְאֶׁ קֶׁ שְׁ

עַ )ספרא( שׁ וּמְנַעֲנֵׁ רוֹחֵׁ   .כְּ

והטעם בעבור  "רחש לבי"ם מגזרת יויש מפרש .מעשה מטוגן - מרחשת :זראע-בןא

 .שישמיע קול

 

י ֶ֨ ב   ש  ל  חַַ֤ ֘  – )תהילים מה, ב( ר 

ובדרז"ל קא מרחשן שפוותיה )סנהדרין ס"ז( ומזה  ,תנועה ונדנודענין " מצודת ציון:

 ".לפי שמעשיה רוחשים ומנענעים"  תמנחת מרחש"יאמר 

עֵיתרגום:  ָ י)=רוצה(  ב   ... טָב מַמְלַל לִב ִ

 .מחשבת דבר טוב לבי יחשובר''ל  -' רחש לבי' :מצודת דוד

 כבוד"? רוכשאו " כבוד" רוחשובלשון ימינו: "

 -, ומשמעו מצודת דוד""ייתכן שביטוי זה נוצר בהשפעת התרגום ופירוש 
לעומת זאת, "רוכש  לו כבוד. רוחשבות על חברו, אדם החושב מחשבות טו

 כבוד" פירושו: "קונה כבוד".

 

א א - לְבַט  ֵּ֨  מִבְט ָ֣

בַע   ש    י ת  ִ֣ פֶש  כ   וֹ נֶֶ֡ אאִ֣ ֵֶ֨ ר  לְבַט  ֶֶ֨ ל אֲש  כִֹ֠ יב לְִ֠ וֹ לְהֵיט ֗ ע | אִ֣ רִַ֣ ם לְה  י  תַָּׁ֜ פ  ש ְ אב  ִ֧ ם  יְבַט ֵ ֶּ֛ ד  א  ָֽ ה 

ה ָ֖ בֻע  ְ ש   )ה, ד(  ב  

א ֵ֗ יְבַט  ת ָֽי וַַ֝ פ  ש ְ  )תהילים קו, לג( וב  

א בְט ִ֣ יה   מ  תֶ֔ פ   )במדבר ל, ז(  ש ְ

 

 במקרא מופיע השורש בט"א בשלוש צורות:

א –שם פועל בבנין פיעל  ֵֶ֨  .לְבַט 

א –פועל בבנין פיעל בעתיד נסתר   .יְבַט ִֵ֧

א - שם עצם ממשקל מקטל בְט ִ֣  .מ 
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ש   ִ֣ וֹטֶהיֵ רֶב ב ּ֭ ֑ וֹת ח  מַדְקְרִ֣  )משלי, יב, יח(.  כ ְ

  )ויקרא ה) כמו לבטא בשפתים, רמדב רש"י:

בחרב מפני הוצאת  ויש מי שידבר שמזיק בדבריו לאנשים כמו שידקר רלב"ג:

 .לשון הרע או שם רע

וֹטֶההמילה    במשלי היא פועל. ב ּ֭

צירוף  : שפה בוטה, דברים בוטים.בצירוף הלשון מילה זו כתואר בימינו מוכרת

ה עקב צירוף המילים " במשלי נוצר בהשפעת הפסוקשתכן ילשון זה י ט  ו  ב ּ֭

ת ו  דְקְרָ֣ מ  יווכח שלא כן י ,מעיין בפירוש הפסוק וכן בטעמי הפסוק". אך כל כ ְ

 .משמעות הפסוק

 

 תשומת יד

ו מֶת י ד תְש   )ה, כא( ב 

םמת יד. בתשו רש"י: ָ שּׂ יָדוֹ מָמוֹן  שֶׁׁ קבְּ ה )=שותפות( לְהִתְעַסֵּׁ מִלְוֶׁ  .אוֹ בְּ

 .שותפות ששם ידו עמו אבן עזרא:

מִלוה. והנה קְרָאָה  'תשומת יד' לפי רוצה לומר : ביאור המלות על התורה רלב"ג

  , ואַחַר יִפְרַע אל המַלוה.שהושם ללווה יד בה, להוציאה  למה שיצטרך לו

כולל המעות שנתן ושם לידו ולרשותו להוציאו  -תשומת יד  י"ם:המלבומוסיף 

 '.או בשותפות ידא' כתרגום אונקלוס ויונתן בין בהלואה בין לעסוק בשותפותכחפצו, 

 .והעיקר כפרש"י שכולל שניהםמלוה. רש וכן פירש ראב"ע. והספרא פי

 

 ניבים וביטויים

א קֻמְצ֗וֹ   ם מְלִֹ֣ ש   ָּׁ֜ ץ מ  מֶַ֨ לְת   וְק  ס   ה  מ  מְנ ֔ ַ ש   ֙ ו מ   )ויקרא ב', ב'( ה 

משתמשים בביטוי הזה באופן מושאל, במשמעות של מיטב  -מסלתה ומשמנה 

 , המשובח ביותר, המובחר.העם

 

רוְ  ב ֔ ם ד   ל֑ נֶעְלִַ֣ ה  י הַק   עֵינֵָ֖  )ויקרא ד, יג( מֵָֽ

 .לא הבחין בדבר, לא היה ידוע לו, נסתר מעיניו -נעלם מעיניו 

 עריכה לשונית: כוכבה גרסון

https://he.wikisource.org/wiki/%D7%95%D7%99%D7%A7%D7%A8%D7%90_%D7%94
https://he.wikisource.org/wiki/%D7%95%D7%99%D7%A7%D7%A8%D7%90_%D7%94

